

ACCIO SINDICAL



Portantveu de la C. N. T. de la Comarcal de Valls - Montblanch
(Periòdic bilingüe)

Any I Valls, Dijous 10 de Desembre de 1936 Número 10

EDITORIAL

Nova Economia

La Nova Economia no fóra en realitat res, sinó fos això: nova economia. Volem dir que ha d'ésser quelcom nou, en oposició a la vella economia burgesa i per tant, la Nova Economia, ha d'ésser una economia proletària, socialista, amb tota l'amplitud del vocable. Quan menys aquest era l'esperit que enfervoria la massa enorme de militants que omplienava de gom a gom el Palau Nacional de Barcelona el diumenge passat.

Fou un acte magnífic, esperançador. Més que els parlaments dels oradors oficials, allò afirmatiu, fou la presència de milers i milers de militants de totes les comarques catalanes congregades en l'enorme edifici, animats pel desig i la voluntat de construir un món nou, d'endegar una nova economia per a establir una millor distribució de la riquesa creada pels obrers i impedir l'odiosa desigualtat econòmica del capitalisme. Contra aquesta voluntat del proletariat català res hi valdran les maniobres i conveniències de partit i sectors polítics o sindicals. El proletariat ha posat en marxa la seva voluntat d'emancipació i res el podrà aturar.

No obstant, l'endegament de la nova economia proletària necessita d'òrgans propis pel seu desenrotllament progressiu i normal, i per nosaltres, aquests òrgans deuen ésser els Sindicats d'indústria. Aquests són la unió de tots aquells factors necessaris per a la marxa regular de les diferents rames de la producció. Així, el Ram de Construcció agruparà des de l'arquitecte al peó, passant pel que fabrica el ciment i les rejoles. El Ram de la Metal·lúrgia unirà en una mateixa organització des de l'enginyer i el tècnic al dependent de magatzem, com així mateix l'organització agrícola agruparà els tècnics de totes les especialitats fins al pagès i el mosso dels magatzems de distribució. I així en totes les indústries i rams de treball.

I conegudes les necessitats de la col·lectivitat en tots els aspectes de la vida humana: ensenyament, sanitat, transports, vestir, alimentació, vivenda i demés ¿qui millor que els sindicats de les diferents rames de la producció podria fer-se càrrec de que aquesta cobris les necessitats col·lectives ampliant o reduint la producció, segons creixessin o minuessin les necessitats de la col·lectivitat? A judici nostre, ningú no pot suplir els Sindicats en aquesta funció de producció i distribució.

Però l'abast de la producció no pot tenir un límit local, sinó que el seu abast ha d'ésser regional i nacional. Avui ja no es compren que les indústries tinguin únicament un abast local. El desenrotll del maquinisme facilita la concentració i l'especialització industrial i ens trobem que les indústries concentrades en poques contrades de un mateix país, abasten a la resta de les comarques que no tenen un mateix desenrotll industrial, i bé, per fer que una indústria determinada pugui complir abastament el seu comés de satisfer les necessitats industrials del país i per al qual ha recabat la màxima responsabilitat, es fa precis un organisme que uneixi els diferents establiments industrials d'un mateix ram de tota la nació a través de les comarques i regions, per així, distribuir el treball en les seves diverses especialitats d'una manera equitativa i eficient. I aquests organismes no poden ésser altres que les Federacions Nacionals d'Indústria, aprovats al congrés de Madrid de la Confederació Nacional del Treball del 1931 i ratificats al congrés de Saragossa.

Aquestes Federacions d'Indústria, d'estar ja constituïdes, ens facilitarien en gran manera, bastir damunt el seu «armasón l'engranatge» de nova l'economia que el proletariat de tot Catalunya es va comprometre diumenge passat, posar en marxa amb coratge i, a ésser possible, amb el màxim encert.

Ara que, són inútils les lamentacions i no tenim res més a fer que, fent ús d'aquest caudal d'energia de què els homes de la Confederació estan donant proves abastament, organitzar sobre la marxa de la guerra i la revolució aquestes Federacions d'Indústria, que deuen ésser la base constructiva i orgànica de la nova economia proletària.

Correu del Milicià

Es posa en coneixement de totes les famílies i amics dels milicians de la Comarca de Valls que lluiten al Front d'Aragó, columna Carod-Ferrer, que tots els dimarts sortirà un camió de Valls per a ésser traslladats tota mena d'encàrrecs i paquets fins a Azuara.

Els paquets i encàrrecs seran rebuts a la Conselleria de Defensa d'aquesta ciutat.

Todos los periodos revolucionarios llevan en si una desorientación en la vida económica del país que se produce, pero si la revolución no es tan solo de carácter político, sino que tiene un carácter social, entonces, la desorientación es mayor, porque la revolución social cambia la estructura económica del país tanto en el orden de producción como en el de distribución.

Pero la C. N. T. organizada bajo las Federaciones de Industria pueda organizar rápidamente toda la producción de una forma ordenada según las necesidades del país, cosa imposible en un régimen de producción capitalista, que solo produce en vista a la especulación.

La organización capitalista, es una organización ficticia, porque descansa sobre una base falsa, al no tener en cuenta para nada el consumo, como ficticia es la sobre-producción, principalmente en los artículos alimenticios o de primera necesidad, puesto que si se da de comer a todos los trabajadores los grandes almacenes se vacían enseguida, y esto, seguido del miedo de que puedan faltar productos lleva fatalmente el desorden en la distribución y como consecuencia, se produce el encarecimiento de la vida, en beneficio del intermediario que se aprovecha de la situación.

Si la Confederación Nacional del Trabajo solo es una organización de productores, le falta la mitad de la vida económica que es la organización de consumidores y que, por las mismas necesidades de la economía habria de irse rápidamente a la creación de Cooperativas de consumo que organicen la totalidad de las familias de los trabajadores confederales que junto con una organización similar de la U. G. T. quedaria controlada toda la distribución.

Controlada la distribución en cooperativas propias, no se daría el espectáculo de las colas y por tanto el acaparamiento de produc-

Irreverencias

«Ahora, más que nunca, mando único y disciplina férrea.»
...Mediante control en los mandos. ¿No? ***

«El pueblo francés pide aviones y armas para España.»
Y Blum se pone algodón en los oídos. ***

«Submarinos extranjetos al servicio de los facciosos.»
No, no; los facciosos al servicio del extranjero, que no es lo mismo.

GOLIAI

L'endegament industrial i agrícola i l'ordenació de l'economia socialista, únicament poden ésser garantits pels Sindicats obrers i pagesos.

ORIENTACIONES

Problemas de la Revolución

tos y el aumento de precios de los mismos, y se evitaria este malestar y descontento, puesto que, si de verdad faltase algún producto, se racionaria a proporción del número de individuos que se compone una familia.

A la vez quedaria asegurada la conquista del mercado interior tal como en cierta ocasión dijo el compañero Carbó, que el objetivo principal de la economía catalana no era conquistar un mercado exterior, sino el interior, puesto que desapareciendo el intermediario, se abarataría la vida y por lo tanto, aumentarían las posibilidades adquisitivas y como consecuencia, habria de aumentar la producción, y esto llevaria la confianza y el bienestar al país.

Si la C. N. T. aceptase las cooperativas como régimen de transición hasta llegar al régimen comunista donde toda la vida quedará enrolada en los sindicatos tanto como productor y consumidor, aumentaría su influencia en los campesinos puesto que los únicos consumidores de los productos del campo son los trabajadores de la ciudad, y desaparecería esta desconfianza entre unos y otros creada por el intermediario que paga a bajo precio los productos del campo y los vende a un precio alto a la ciudad, haciendo la vida imposible a los auténticos trabajadores.

El trabajador del campo no es egoísta como afirma el trabajador de la ciudad, y el trabajador de la ciudad tampoco desprecia al del campo como este cree, todo este malestar, afirmo de nuevo, viene del «intermediario», del «comerciante» y del «acaparador». Son los únicos que se aprovechan del estado actual de cosas llevando el malestar a la familia productora.

El intermediario dice cumplir una función útil a la sociedad, y en un régimen de cara al socialismo su función es completamente inútil y contraproducente y en cierto modo antirevolucionaria, del cual podríamos dar numerosas pruebas. Al principio de la escasez de patatas llegaban a Barcelona a 31 pesetas los 100 kg. deducidos un 4 % de guerra y otro 4 % de gastos de venta, y en cambio, el consumidor las pagaba a 0'50 ptas. el kg. El vino los campesinos estaríamos contentos de venderlo de a 25 a 30 céntimos el litro y en Barcelona lo pagan de a 60 a 70 el litro, la diferencia es considerable y a mas, numerosas familias parásitas de antecedentes

fascistas, han podido proveerse sin necesidad de hacer colas pagando los productos a doble precio, y por lo tanto en perjuicio del verdadero pueblo.

Los campesinos organizados en Sindicatos Agrícolas podrian controlar todos los productos agrícolas y por mediación de su federación comarcal y de zona podria abastecer todas las cooperativas de la ciudad que controlaría la totalidad de los trabajadores de la C. N. T. y de la U. G. T. y por tanto, serian todos los consumidores.

Organizados todos los consumidores en cooperativas y sus federaciones de cooperativas, tanto de la ciudad como del campo, podria saberse por mediación de sus respectivas estadísticas cual es el consumo de cada artículo, y por tanto, la organización sindical productora produciria en vistas a las necesidades del consumo y mediante un tipo de jornal único tanto en el campo como en la ciudad, podria hirse a la creación del precio único de cada producto.

Y como que los únicos consumidores serian los trabajadores, las pocas empresas particulares para vender sus productos habrian de acudir a la gran federación de cooperativas y su funcionamiento se les haria innecesario y dejarian de existir como burgueses, reintegrándose a la gran familia trabajadora constituyendo el principio de una sociedad socialista, y de cara al «comunismo libertario».

Aceptando el principio cooperatista las funciones de producción, intercambio y distribución serian mucho mas sencillas, y la vida de todos mas facil, mas justa y mas bella.

Y mientras no se creen las cooperativas que habria de hacerse inmediatamente, han de federarse todas las colectividades y practicar el intercambio de productos y el apoyo mutuo entre todas.

La guerra es dura en los campos de batalla para abatir el fascismo, pero al mismo tiempo que luchamos con las armas en la mano debemos demostrar una capacidad constructiva que nos dará más fuerza económica y mayor capacidad de existencia, y a la vez daremos al mundo un ejemplo de buena organización y por tanto, la razón de existir, porque vamos a la creación de un mundo nuevo de paz y justicia.

ANTONIO FERRE

Cabra y Noviembre

INFORMACIÓ COMARCAL

De Masó

Los gigantes del obscurantismo

En todos los pueblos y aldeas veis, como un gran vigía, un edificio que por su altura, sube mas, mucho mas, que todo el conglomerado de casas y demás edificios que componen los pueblos.

Estos edificios gigantes son los campanarios, que el culto a una religión los edificó para hacer oír mejor la voz de llamada al rebaño humano

que estaba esparcido por la aldea, lo mismo que el pastor que con su cencerro llama a las ovejas cuando las tiene extraviadas por en medio de bosques y matorrales.

Pues bien, lo que hasta ahora había sido el instrumento que se valían los curas para llamar a los confiados aldeanos para que acudieran a los templos que ellos decían del «Señor» y que una vez en ellos tenían que humillarse mil veces de rodillas y pedir perdón por unas culpas que ellos no

habían cometido realmente, si no a través de su quimérico e inculto pensamiento, ahora se han trocados los papeles.

Este metal sonoro que eran las campanas y que los aldeanos teníamos metido en la cabeza van a cambiar en su misión.

Hasta ahora su sonido era símbolo de esclavitud, de obscurantismo que solo al oír su voz, nos recordaba tiempos de tiranía clerical.

Solo el que ha vivido en las aldeas sabe lo que representaban las campanas de la religión. Los días festivos no había un momento de descanso para ellas y los habitantes de las aldeas. Un toque de campana era una orden que se tenía que cumplir, y de no hacerlo, ya te hacías merecedor del «castigo de Dios» y también de los hombres, ya que una gran parte de éstos, por superstición, por fanatismo o por lo que sea, no podían ver con buenos ojos al que no cumplía con los mandatos de «nuestra madre» la Iglesia.

¡Oh, como estabais las aldeas!

Las campanas que antes hacían un sonido de esclavitud, ahora lo van a hacer de libertad.

La revolución, o sea, las necesidades de ella, ha visto en las campanas un buen material donde podrán hacerse unas buenas piezas de artillería, las cuales han de servir para aniquilar de una vez este espíritu cavernario que quería retrotraer España en esta mesnada de curas y generales chulos de antes.

Por fin, los aldeanos nos hemos quitado esta pesadilla que eran las campanas. Es decir, hemos ganado en dos sentidos. El primero por lo di ho, y lo segundo porque tendremos un material precioso para la construcción de material bélico que de tanto hemos carecido y que por tí causa tantas víctimas nos hubiéramos ahorrado. ¡Campesinos, cuando vengan a llevarse las campanas de estos gigantes

que teneis en los pueblos, no os deba de saber mal!

Despojaos de los prejuicios religiosos y entregadlos gustosamente, pues en ello va el elemento que ha de contribuir al triunfo de la guerra y la revolución y para conseguirlo todo ha de pareceros poco.

¡Gigantes de los pueblos y aldeas, por fin os vamos hacer callar!

PROMETEO

Masó 7 12-36.

De Vimbodí

Llegada de refugiados de Madrid

El día 29 del pasado mes, llegaron a esa 100 refugiados que por los malos facciosos se ven obligados a abandonar su tierra natal, dejando allí a sus maridos e hijos, que están luchando para que no entren en Madrid las hordas fascistas de Queipo y Franco.

Dicen ellos, los refugiados, con gran sentimiento, que por culpa de esos canallas, se verá Madrid convertido en un montón de ruinas, y cuentan que han bombardeado los edificios que para ellos eran antes los mas sagrados por ser la casa de Dios. Pues si entonces estaba también debe estar ahora, y no miran que ellos lo asesinan. Con estos ejemplos podrá ver el lector si era verdad o no lo que nos decían en el confesionario, cuando nosotros mismos hemos visto como las monjas, desde el convento, con el fusil disparaban contra nosotros, sin respetar ni mujeres ni niños, que sabían que eran sus discípulos de los conventos. Ellos iban contando horrores y yo les interrumpí que entre nosotros no les pasará nada, y quedaron mas animados.

Llegaron a las seis de la mañana, nosotros fuimos a esperarles, al llegar el tren, y al abrir las puertas de los vagones, vimos a muchos pequeñuelos con sus madres, que al momento nos

causó mucho dolor, les acogimos y nos fuimos todos como hermanos a nuestro local del Sindicato, y allí les servimos un desayuno, cuando estuvieron satisfechos los llevamos a sus respectivas casas que los de la Colectividad tenemos incautadas y allí se quedaron a descansar.

Hace ya 8 días que estan con nosotros y estamos muy contentos de ellos, como ellos lo están de nosotros.

Deseamos que todos los pueblos que tengan hermanos refugiados que los traten con el mayor cariño.

Salud, camaradas todos.

JAIME MIRET

Vimbodí 5 de Diciembre del 1936.

La causa de la Revolución i la franquesa

vergonyes, valia la pena de fer una revolució la finalitat de la qual, si més no, és oposar-se al triomf dels lladres i els assassins que componen els rengles del feixisme.

¿Es que potser la magna i gloriosa gesta del proletariat espanyol, aquest sacrifici dels fills del poble que es baten als fronts de batalla per la llibertat i per la justícia social, no té altre abast que l'enderrocar uns lladres per a enlairar-ne d'altres, els qui amb més barra i més indignitat s'apiguen aprofitar-se d'aquest moment històric, que hauria d'ésser de redreçament espiritual i de regeneració moral i social d'un poble que es vol emancipar d'un passat d'esclavitud i d'oprobri? ¿Són aquests lladres els qui han d'edificar el nou món? ¿Són aquests lladres i assassins els qui han de merèixer la complicitat del nostre silenci?

Malgrat les víctimes innocents produïdes per aquests irresponsables, malgrat també d'aquests roboratoris que ho deshonren tot, jo sabria fer silenci fins que els lladres estessin satisfets i les feres sadollades de sang humana. Aquestes o altres feres i d'altres

lladres els haviem sofert sempre, no pas en el silenci que hom ens demana ara. Però els haviem sofert, i no ens vindria d'aquí. El que jo no puc veure—i la meua consciència de revolucionari em priva de fer-ho—és que mentre germans nostres es trenquen l'ànima per a desarrelar el feixisme de les terres hispàniques, hi hagi qui a la reraguarda fecundi i faci florir el feixisme desarrelat amb heroisme i sacrifici a l'avanguardia.

Jo vull dir, arrodonint i ampliant aquesta franquesa meua, que els qui a la reraguarda s'entreguen al pillatge contumaç i a l'assassinat pel plaer d'assassinar, no són revolucionaris ni mai no ho han estat. Pel contrari, jo afirmo que són gent contrarevolucionària, feixistes en potència, els pitjors enemics del poble i de la Revolució.

Ai d'aquests amics que es queixen dels meus esgarips! puix que si jo tinc masses ocasions per a escriure'ls, ells en tindran una que els deixarà veure, amb desconsol trágic, com es perd la Revolució i som esclafats pel militarisme, per l'Església i per tots els pelassques i botxins del poble.

PROBLEMAS

La organización sindical, factor revolucionario

por José Viadín

Desde luego que las actividades de hoy han de tender a consolidar la unidad antifascista. Por descontado que la obra del momento impone facilitar las posibilidades de triunfo de la guerra y de la revolución. De ahí que coloquemos en el primer plano de utilidad social toda iniciativa, esfuerzo o acción que tienda a propiciar esta tarea. De ahí que cuanto se haga para trabajar sin descanso, vencer rivalidades de bandería, administrar con decencia, incrementar la producción, empuñar un fusil en el frente, infundir confianza en la victoria final, lo reputemos como actos dignos y meritorios de auténtico revolucionario.

Pero, buscando esta misma eficacia y un rendimiento más positivo a las necesidades del momento, ¿Por qué no presionamos con más intensidad para que sean los Sindicatos los reguladores de la producción? No debemos olvidar que entre la clase trabajadora existe una tradición sindical arraigada; que las luchas más encanadas que ha vivido España las ha sostenido, en dicho terreno, nuestro organismo confederal; que la concepción sindical es algo básico de nuestros predicados; que poseemos una larga experiencia sacada de la lucha diaria; que durante años hemos venido sosteniendo que los órganos mas adecuados de la revolución española serían los sindicatos. ¿A que aguardamos, pues, para evidenciar su eficacia y utilidad revolucionaria?

A decir verdad tememos que las funciones esenciales que competen a los sindicatos se encaucen hacia otros lugares inadecuados. Vemos como debido a la lenta actuación de los sindicatos son otros organismos los que suplen su función; como las exigencias del momento van desplazando a los mejores camaradas hacia otras rutas; como la vieja burocracia esta recibiendo inyecciones de savia nueva proporcionada por militantes obreros; como estamentos caducos y hasta ahora combatidos por inútiles reciben aportaciones del seno de la organización confederal, mientras que la labor sindical queda relegada a segundo término, dejando de cumplir la misión esencial que le habíamos designado y que creemos adecuada para que la cumple.

Defender esta posición no quiere decir que seamos doctrinarios herméticos que aguardan que los acontecimientos se amolden a las

concepciones apriorísticas. Por el contrario creemos que son las realidades las que mandan. Tenemos por muy revolucionaria la posición adoptada por la CNT al irse adaptando a cada momento a la determinante que imponían las circunstancias. El proceso de ductibilidad y comprensión seguido por nuestro organismo confederal, especialmente a partir del movimiento faccioso, algún día será valorado como merece. Entonces se tendrá en cuenta su actitud cordial facilitando la unidad antifascista, los acuerdos prácticos de sus plenos y congresos, las orientaciones y esfuerzos para encauzar la vida colectiva, su incorporación a regir los destinos del país en momentos agudamente críticos, su contribución de sangre en los frentes de lucha y el cúmulo de energías desarrolladas en pro de la guerra y de la revolución, causaran la sorpresa de muchos que esperaban actitudes catastróficas, al apreciar que la CNT posee un alto instinto de convivencia social y que es capaz de sacrificar lo más apreciado de su ideología en aras de llevar a termino una obra de conjunto.

En este sentido nada tenemos que objetar. La magnitud de los acontecimientos impuso un cambio de conducta, la realidad exigió una transición, y la CNT la hizo sin reservas y en el momento oportuno. Con lo dicho pretendemos acelerar el ritmo de las realizaciones sindicales, procurar que la labor interna y externa de los sindicatos no quede por hacer, dar el máximo de amplitud a su desenvolvimiento, trabajar hasta convertirlos en el elemento imprescindible de la revolución.

Hay que pensar que los organismos que adquieren un crédito durante la gestación y desarrollo del movimiento serán los que prevalecerán mañana. De ahí que sea durante el hecho revolucionario cuando hemos de evidenciar la potencialidad de su obra; es en plena marcha el momento para crear los órganos que han de sustituir a los de la burguesía; es durante el periodo de traspaso cuando nos corresponde demostrar que los sindicatos son una garantía de seriedad y de solvencia, es mientras estamos edificando el nuevo mundo cuando es preciso afirmar su capacidad, su sentido de justicia, su valor de competencia, que lo convierta en el organismo básico de la producción y en el baluarte indiscutible en el intercambio de productos.

¿Que se ha hecho vertebrado y en plan en dicho sentido? ¿Están seguros los camaradas que seguimos el camino para lograr este objetivo? Salvemos lo hecho en algunas localidades donde una minoría de elementos competentes han encauzado en forma debida esta labor. Dejemos de lado algunas industrias administradas por los obreros que marchan normales, pero no olvidemos las lagunas y anomalías que existen, puesto que en este orden se pagan muy caros los intentos malogrados. Hay que pensar que una serie de fracasos parciales pueden acarrear el descrédito de una teoría, de una concepción social y económica que bien encauzada y dirigida podría rendir grandes frutos en pravecho de toda la colectividad.

Ya sabemos que tenemos a favor nuestra la atenuante de la puesta en marcha de la mayor parte de las fuerzas de trabajo en momentos altamente difíciles. Contamos, también, en que el volumen de los acontecimientos ha sobrepasado a todo cálculo y preparación, pero es precisamente debido al encauzamiento inicial, al hecho de saber sacar partido de situaciones convulsivas y graves, lo que acredita a organismos y militantes, lo que puede convertirlos en motor y guía de la revolución en marcha.

Los órganos que tienen tal pretensión les precisa demostrar en el terreno de los hechos que son acreedores al crédito de la multitud trabajadora. Precisa que su obra responda a un plan de conjunto, a una vertebración orgánica. Precisa extirpar los esporádismos, las actuaciones aisladas, las realizaciones sin control. Precisa evidenciar que las teorías motrices de su acción, traducidas en realizaciones, convertidas en realidades, responden a la necesidad del momento, y puedan convertirse en la base más compacta y segura para afirmar la naciente estructura económica, para garantizar las exigencias del nuevo orden social que vamos creando.

De ahí que la concepción sindical basada en que la organización económica ha de surgir de las entrañas del pueblo, de ahí que las normas de nuestros predicados que nos indican que la sociedad en formación ha de organizarse a partir de los cimientos y terminando en la cúpula, de ahí que este sentido humanístico, justiciero y equitativo que es principio fundamental de nuestro organismo confederal, quisiéramos que se pusiera en marcha con toda su plenitud; quisiéramos que se convirtiera en el más firme anhelo de la clase trabajadora, quisiéramos que fuese la plasmación de los deseos colectivos convertidos ya en materia palpable, en hechos consumados, en realidad indiscutibles.

Para que así sea no nos queda otro camino que valorizar el funcionamiento, la capacidad orgánica y constructiva de nuestros sindicatos. Hay que reconocer que en la actualidad prestamos un excesivo concurso a organismos y estamentos que nos interesan de manera secundaria, mientras lo esencial y básico queda por hacer. La obra nuestra, el servicio que mejor podemos prestar a la guerra, a la revolución y a la futura estructura social radica en que vigoricemos nuestra obra sindical; que todas las funciones inherentes a los sindicatos sean ellos quienes las realicen; que toda la obra que compete a la clase trabajadora no sea entregada a una burocracia indiferente y amorfa a toda inquietud social.

Por ello reclamamos que el control obrero esté bajo la égida sindical, que las normas de colectivización sean basadas en acuerdos de los trabajadores reunidos; que jornales, horario y trabajo sean regulados por los organismos sindicales; que la producción sea dirigida por quienes la elaboran; que la riqueza social sea controlada y repartida por sus propios creadores. ¿No es esta nuestra obra? Pues en marcha, en marcha.

La solidaritat de les nostres companyes

La Secció femenina del Sindicat Gastronòmic (C. N. T.) ens prega fem constar ha fet donació de catorze caçadores pels militans que tant abnegadament lluiten al front contra el feixisme criminal i vendàlic.

Agraïm en nom dels nostres lluitadors la tal prova de solidaritat d'aquestes abnegades companyes i fem vots per a que el seu exemple sigui imitat.

“Perill a la reraguarda” de Joan Peiró

Edicions “llibertat” - Mataró

Un llibre interessant i punyent que tot militant confederal deu llegir amb el màxim interès i atenció i del qual no saltres avui en reproduïm un treball que esperem serà ben rebut pels nostres lectors i militants cenetistes.

Campanas de la C. N. T.

Villarrodona

Cada pueblo que vamos visitando nos afirman en la vieja creencia de que al campo de Tarragona el campesino de estas tierras, es un hombre abierto, liberal y capaz de sentir las realizaciones sociales mas extremas. En Villarrodona cuando los hechos de julio no hubo violencias. El caciquismo apenas tenia vida. La compenetración de la clase trabajadora hacia que cuando intentaba imponerse, sabia reaccionar impidiendo todo desmán o violencia. El Consejo Municipal está formado por 4 C. N. T., 4 U. R. y 3 U. G. T. Entre to los los factores antifascistas existe buena relación.

La obra social realizada empieza por las incauaciones del cacique Veciana en cuyos edificios es donde estan instaladas la U. G. T. y el Socorro Rojo; el de los herederos de Pedro Benet que es el local que ocupa la C. N. T.; el de Catalina Esbert convertido en lugar de reunión de las Juventudes Libertarias; el de Francisco Valenti transformado en Hospital de Sangre; la torre de Pablo Benet ocupada por la U. R. y la farmacia de José M.^a Ferrer administrada por el Ayuntamiento. Luego siguen las incauaciones de la propiedad rústica entre las que descuellan las de Valenti, Ferrer, Porta, «Mas d'en Guerra» y otras. Se ha respetado el derecho de los aparceros donde era trabajada así la tierra, siendo la mayoría trabajada colectivamente. Es de notar que en Villarrodona la colectividad está formada por elementos de todas las fracciones antifascistas, lo cual muestra el sentido de tolerancia y comprensión que existe entre la clase trabajadora. Su suelo produce trigo, almendras, vino y avellanas. La C. N. T. cuenta con 96 afiliados no habiendo admitido nunca en su seno a burgueses ni clericales.

EL MITIN

Fue presidido por el camarada José Marlés. El local de la Sociedad Agrícola estuvo atestado de trabajadores siendo uno de los pueblos donde con mas intensidad concurrió el elemento femenino.

El compañero Molet hizo su discurso desarrollando tres aspectos diversos. La primera parte la dedicó a exponer cual era la situación de España a partir del 14 de abril de 1931 señalando las fallas del régimen, hasta culminar en el movimiento fascioso. Luego estudió el problema del campo mostrando la existencia plena de privaciones y miserias que llevaban los campesinos mostrando como la revolución será la resurrección del campesino, su incorporación a una vida mas amplia y libre. En su último apartado se dirige a la mujer estimulándola a que se incorpore a la lucha social, a que se liberte de toda sumisión, a que cumpla plenamente sus destinos conscientes de compañera y de madre.

El camarada Viadiu expone lo que representa el fascismo en un sentido nacional e internacional. Estudia como vivían las clases trabajadoras durante el régimen capitalista. Demuestra como la revolución es el punto de partida para estructurar una sociedad mas justa y humana. Estudia el problema que se está dirimiendo en los frentes de guerra recomendando a los trabajadores que les presten toda clase de concurso ya que ellos son la salvaguarda de nuestras libertades y de nuestra vida.

El acto fue espléndido y la multitud salió complacida.

Brafim

Es un pueblo de tradición liberal. Durante años las derechas no se atrevían a levantar la cabeza. El predomi-

nio político siempre correspondía a las izquierdas. En un sentido social es un pueblo trabajado de largos años. Allí por el 1918 los campesinos sostuvieron una lucha que duró cerca de dos años, siendo ahogada por la represión sistemática y cruenta de la guardia civil.

Lo que ha pasado, en muchos de estos pueblos, es que el ambiente político y electorero habían desviado en determinadas circunstancias a los elementos obreros de su lucha económica y sindical, pero como una nueva ave Fenix los sindicatos volvían a resurgir, hasta que en el momento presente van colocándose en el primer plano, siendo los organismos vitales de cada localidad.

Se han incautado del Sindicato Agrícola que de feudo liguero ha pasado a manos de la clase trabajadora. La casa del cacique Valldosera convertida en centro sindical de la C.N.T. Varios edificios del faccioso Garriga han sido transformados en escuelas, entidad social del P. O. U. M. y otros que son habidos por familias necesitadas. De propiedad rústica se han incautado unos 500 jornales, de los cuales unos 150 los cultivan los rebasaires, mientras que los 350 restantes seran trabajados colectivamente. El Consejo Municipal está compuesto por 3 C. N. T., 2 U. G. T., 3 Esquerra, 2 P. O. U. M. y 1 U. R. Su suelo produce en especial vino y avellana. Tiene unos 1.500 habitantes.

EL MITIN

Lo presidió el camarada José Segarra quien glosó la finalidad del acto. El compañero Molet disertó acerca de la actitud de los republicanos frente a las clases reaccionarias. Glosó el espíritu revolucionario que informa a nuestra central sindical, remarcando sus intervenciones y actos mas destacados. Hizo el proceso de lo que representan las clases trabajadoras españolas, diciendo que la mejor obra que pueden realizar los trabajadores es impedir que puedan arraigar de nuevo como a clase. Termina recomendando la unidad y la cohesión hasta lograr el aplastamiento del fascismo y la formación de la nueva sociedad del trabajo. El compañero Viadiu expone las características que ofrece el panorama europeo, remarcando que se vive unos momentos tan difíciles como los que se vivieron al estallar la gran guerra en el 1914. El capitalismo internacional hace experimentos sobre el cuerpo vivo de 25 millones de españoles, pero podría ser, que a la postre sirviera para su tumba. Después de estudiar el problema del campo afirma que así como la voluntad armada del pueblo hizo triunfar las revoluciones francesa y rusa, que de igual manera los trabajadores españoles hundirán para siempre a sus eternos enemigos.

El presidente hizo una breve defensa de las colectivizaciones dando el acto por terminado.

Vallmoll

Tierra de avellanas, vino y algarrobas. Poco regadio y mucho secano. Vida difícil y dura lucha para la subsistencia. Hace unos 20 años que la C. N. T. ha puesto su planta en la localidad sin que del todo haya desaparecido jamas. Actualmente es la única fuerza vital. Tiene en su seno 210 afiliados y puede decirse que cuanto se ha hecho en un sentido social es obra de sus militantes.

El Consejo Municipal está formado por 4 C. N. T. y 3 Esquerra, las demas representaciones no estan constituidas en el pueblo. A partir de los acontecimientos se han operado algunas mutaciones. La casa del cacique Ballester es hoy vivienda de 51 refugiados del frente de Madrid. El edificio del canalla Juan Ollé es el lugar

que ocupa el Consejo Municipal, los edificios de José Ferré han sido transformados en almacén y cooperativa. La excasa parroquial se reserva para Ayuntamiento. La ex iglesia es ahora almacén de abonos y frutas. Se han incautado de los «masos» de Peró, de Fontana, Aimerich, la Romagosa de Ballester y otros que en conjunto suman unos 20 jornales de tierra de entre los cuales hay unos 25 de regadio. Todas estas tierras son trabajadas colectivamente bajo el control de la C. N. T. Además cada trabajador de la colectividad ha hecho la aportación de su tierra, animales y utensilios. Tienen asignado un sueldo 25, 30 y 35 ptas. semanales segun la cantidad de miembros que tiene la familia. Es de destacar la cordialidad y la compenetración que reina entre la familia colectiva.

EL MITIN

Tuvo lugar en el amplio local del Sindicato Agrícola, siendo presidido por el compañero Pedro Torrents. Los camaradas Molet y Viadiu representantes del Comité Regional hablaron del problema del campo, de la unidad proletaria, de lo que representa la C. N. T. y de la guerra y la revolución siendo escuchados con mucho respeto por el auditorio de trabajadores que llenaba el local.

Espluga de Francolí

FEDERACION COMARCAL DE MONTBLANCH

Nos comunican los compañeros de Sta. Coloma de Queralt, que dados los momentos actuales, decidieron como en otros pueblos donde aun tenían el nombre de santos o de castas oligárquicas, cambiar el nombre del mismo, por lo que de este momento en adelante, será Segarra de Gayá.

Esperamos os dareis por enterados todos los Sindicatos y compañeros de la Comarca, para los efectos de la organización.

Con saludos fraternales vuestros y de la causa revolucionaria. Por el Comité Comarcal.

El Secretariado

Espluga de Francolí 4-12-36.

Correspondencia

Genis. — Masó. — Augmentem el paquet, i com ens indiqués, enviarem el paquet per correu amb la direcció que ens donés.

Huguet. — Pla. — Ja veus que aquest número publiquem el teu últim treball. Fes un esforç per a continuar explicant el desenvolupament de la vostra col·lectivitat. El número passat augmentarem el paquet com ens indicaves.

Sureda. — Pina de Ebro. — Hem rebut la teva postal. Aquesta setmana t'enviarem un exemplar d'Acció Sindical a Pina. Es el Sindicat de Sta. Coloma qui hauria de tenir cura d'enviar un paquet del nostre modest periòdic als seus milicians del front. Nosaltres no podem fer-ho. Dona una abraçada als companys de lluita i disposeu de nosaltres. Escriu.

Guasch Pié. — Fuendetodos. — Hem rebut la teva carta. Ens alegrem molt del teu afany proselitista. Fas bé que per arreu on passis, vagis sembrant la bona nova del nostre ideari. No pensis tant en la rera guarda, aquí ja hi ha qui vetlla. El nus del problema és guanyar la guerra, sigui com sigui. Després, tot serà posat en el seu lloc, i allò o aquells que no s'adaptin al nou ordre, seran inutilitzats. Records dels amics i tu els donaràs a tots als d'Azuara i Fuendetodos. Escriu a Castelló. — Anteo.

La Colectividad del Pla de Cabra

Organización de los grupos

Al emprenderse la vida colectiva, uno de los trabajos que primero se procuró organizar fueron los grupos para el trabajo. Ciertamente es que se pasó toda una semana en organizarlos, pero al fin, después de todas las dificultades se consiguió. Los grupos están compuestos de dos animales de labor y dos braceros. En la distribución de los grupos de trabajo tuvo que procurarse que en la casa que hay dos hombres útiles para el trabajo, sean hijo y padre, dos hermanos o dos familiares de la misma casa, que vayan en el mismo grupo, por la razón de las comidas. Se distribuyó a los grupos, a más de la tierra que cada familia llevaba por sí, las tierras incautadas. Cada grupo tiene un delegado, que controla todos los trabajos del grupo. Estos se reúnen dos, tres o más veces a la semana, tantas veces como es preciso, a fin de efectuar equitativamente el reparto del trabajo entre los mismos. ¡Hay que ver la alegría que sintieron el día que la Junta les distribuyó a los delegados las tierras incautadas, por ser las mejores del término.

Desde el primer día de trabajo colectivo, el interés primordial de la Colectividad, ha sido el de poner las tie-

rras en las condiciones que precisan para que pueden dar todo el máximo de producción. Pero dos dificultades serias se nos presentan y son; la primera el tener que enviar milicianos a los frentes de batalla, para la defensa y el triunfo de la Guerra y de la Revolución lo que motiva la carencia de brazos para el cultivo. Y la otra es la falta de maquinaria agrícola. Nosotros confiamos en el porvenir, estamos convencidos que el triunfo será del pueblo trabajador y, por lo tanto, estas dificultades quedarán vencidas, llegando una época de prosperidad y de progreso.

De todas partes y de todos los sitios, nos vienen alientos a los campesinos para que trabajemos y sembremos la tierra, para que en ella produzcan los comestibles para el sostenimiento de la vida, y la defensa de la Guerra. Por esto, obreros de la industria y de la ciencia, hay que ayudarnos.

Nosotros reclamamos de todas las organizaciones revolucionarias y de todos los puestos de dirección de la guerra, la ayuda necesaria, a fin de que los campesinos trabajemos con voluntad y sacrificio, por la libertad de los pueblos.

José HUGUET

El miting del Cinema Valls

Organitzat per la Federació Local de Sindicats de la C. N. T. de Valls, tingué lloc el propi dissabte un miting d'orientació Sindical en el que parlaren els coneguts companys Anglés de Pla de Cabra, Ramon Porté pel Comitè Regional de Pagesos i Jaume R. Magrinyà pel Comitè Regional.

En primer lloc parlà el company Anglés descrivint-nos en forma ben eloqüent el desenrotllament de la Colectivitat de Pla de Cabra encoratjant-nos a tots els presents a ingressar en les col·lectivitats respectives.

La presidència cedeix la paraula al nostre estimat company Porté, demostrant-nos una vegada més dit company les seves dots d'orador, puig que la seva magnífica peroració fou escoltada amb gran interès. El tema que desenrotllà en el seu parlament, tema de vital interès en aquestes hores greus que vivim, fou el de l'Economia Agrícola ja que a l'entorn d'aquesta hi giren tots els complexos problemes del camp. El company Porté gran coneixedor de tots els assumptes de la terra, es dirigí als militants de la nostra organització encoratjant-los a donar exemple amb els nostres actes, ja que de nosaltres depèn la bona marxa de la Revolució i la consolidació dels nostres ideals.

Es cedida la paraula al conegut i actiu militant company Magrinyà, feu un gran discurs, amb la facilitat de paraula i la claretat de conceptes en ell tan peculiar, ens digué quina era la nostra feina com a militants de la C. N. T. Ens demostrà amb força evidència que una de les millors armes per a la lluita es tenir una moral elevada, i un esperit de disciplina sens límit ja que de reunir aquestes condicions no cal que ens capiga el menor dubte, que el triomf definitiu, encara que un xic llunyà no ens fallarà. Cal que sapiguem fer-se dignes i mereixedors de la nova etapa de la vida que a la nostra terra va a començar.

Juventudes Libertarias de Valls

Compañeros de las Juventudes Libertarias, se os convoca a la reunión general que se celebrará el Sábado, día 12 de Diciembre a las nueve y media de la noche, en nuestro local, bajo el siguiente

ORDEN DEL DIA

- 1.º La Junta interina dará razón de la constitución y de la marcha de las Juventudes Libertarias.
- 2.º Nombramiento de Junta.
- 3.º Se cree conveniente la celebración de un miting organizado por las Juventudes Libertarias?
- 4.º Forma y manera de atraer la Juventud a nuestro lado.
- 5.º Asuntos Generales.

Dada la importancia de los puntos a discutir y tratándose de organizar de una forma decidida a la Juventud para superarnos con el máximo posible, esperamos no faltareis.

LA JUNTA.

MERCAT AGRICOLA

Preus de mercaderies per la present setmana

Avellana comuna	90'00	pts.	58'5	quil.
» negreta	95'00	»	»	»
Ametlla mollar	97'00	»	50'5	»
» llargueta	45'00	»	40	»
» esperança	40'00	»	»	»
» comu	33'00	»	»	»
» marcona	42'00	»	»	»
Blat	49'00	»	100	»
Ordi	40'00	»	»	»
Civada	39'00	»	»	»
Erp	35'00	»	»	»
Faves	50'00	»	»	»
Guises	80'00	»	»	»
Moresc	52'00	»	»	»
Veces	47'00	»	»	»
Garrofes noves	8'00	»	40	»
» velles	8'25	»	»	»

Imp. E. Castells. - Telf. 186. - VALLS

Sota el signe de la C. N. T.

Programa del Curset d'Infermeres organitzat per la conselleria de Sanitat i Assistència Social de l'Ajuntament de Valls sota la direcció dels metges companys Ignasi Sarró, Lluís Pamies i Joan Figueres del Sindicat Regional de Sanitat de la Confederació Nacional del Treball.

1. Cos humà. Diverses regions del mateix.
2. Esquelet. Parts que el componen i manera d'articular-se unes amb altres.
3. Muscles. Funció dels muscles.
4. Aparell circulatori i aparell respiratori.
5. Sistema nerviós.
6. Aparell digestiu. Aliments.
7. Secrecions: urinària, salival, sudoral, sebàcea, llagrimal.
8. Organs dels sentits.
9. Infecció i desinfecció. Microbis. Desinfectants en general. Assèpsia i antissèpsia.
10. Pols i manera de prendre'l. Alteracions del mateix. Edemes.
11. Febre. Manera d'apreciar-la. Formació de gràfiques. Maneres de moderar la febre.
12. Orina. Manera de recollir l'orina de vint-i-quatre hores. Investigació d'albumina i glucosa. Cateterisme.
13. Primers auxilis a un ferit. Cohibició de l'hemorràgia. Diferents procediments d'hemostàsia.
14. Shock traumàtic. Tractament. Connexió cerebral.
15. Desinfecció de ferides. Principals antissèptics emprats. Primers símptomes de gèngrena.
16. Immobilització d'urgència de les principals fractures.
17. Ferides de bala. Ferides per explosió d'artefactes.
18. Gasos tòxics de guerra. Diferenciació del gas emprat i primers auxilis en cada cas.
19. Traslats de ferits. Indicacions i dosis de sèrum antitetànic.
20. Tractament de les cremades en els seus diferents graus.
21. Tècnica de les injeccions hipodèrmiques, intramusculars, intravenoses, de sèrum artificial, de sèrums específics.
22. Vendatges més usats per al cap i el coll.
23. Vendatges més usats per al tòrax i abdomen.
24. Vendatges més usats per als membres toràcics i abdominals.
25. Símptomes de gravetat en els operats.
26. Signes pels quals es comprova la certesa de la mort.
27. Anèmia aguda. Conducta a seguir davant una epistaxi, una hemoptisi, una hematemesi, una enterorràgia.
28. Asfíxia. Respiració artificial; diferents maneres de practicar-la.
29. Cossos estranys a la gola, orel·la, nas, ulls.
30. Auxilis que es deuen prestar a les persones víctimes d'un síncope; idem en cas de convulsions.
31. Malalties infeccioses (febre tifoide, difteria, etc.). Precaucions a prendre davant una malaltia contagiosa. Sèrums i vacunes.
32. Tuberculosi. Higiene de la mateixa. Primers auxilis davant una hemoptisi.
33. Desinfecció de locals i robes de malalts contagiosos. Desinsectació.
34. Principals intoxicacions i antidots.
35. Vòmits. Manera de calmar-los. Diarrea. Pràctica d'enemes.
36. Còlics. Aplicacions de fred i calor sobre el ventre.
37. Disnea. Tos. Expectoració. Dolor de costat.
38. Dolors. Calmants. Injecció de morfina.
39. Deliri o desvari. Mal de cap. Aplicacions de fred al cap.
40. Mitjans accessoris de cures. Embrocacions. Friccions. Pulveritzacions. Foments. Cataplasmes. Ventoses.
41. Massatges. Varietats i diferents maneres d'aplicació.
42. Assistència a malalts mentals.
43. Nocions de Puericultura.

La vida del militant ha d'ésser neta i transparent com un espill. A vegades hi ha qui diu que la vida privada de l'home res té a veure amb la seva actuació pública. Però això és un error. El desordre i la falta de rectitud de la vida de l'home es posa en tot allò que l'home toca, i si aquest, és un militant obrer, no ho dubteu, les organitzacions on aquest home actui en sofriran les conseqüències. Per això els llocs de comandament i de responsabilitat de les nostres organitzacions han d'ésser posades en mans dels homes de màxima pulcritud moral i del màxim equilibri espiritual.

C. N. T. A. I. T. Comitè Local de Sindicats Valls

Són convocades totes les juntes dels nostres Sindicats a la reunió que tindrà lloc demà divendres a les 10 de la nit, al nostre local Sindical. Es prega l'assistència.

El Secretariat

Comitè Regional de Relaciones de Campesinos de Cataluña

Via Durruti, 32 y 34

Se advierte a todos los Sindicatos y Secciones de Campesinos de la Confederación Nacional del Trabajo, que precisen patatas para la siembra, hagan el pedido a este Comité Regional, indicando la cantidad, durante el plazo máximo de ocho días, a contar desde el día 6 del corriente mes. Finado dicho plazo, no podemos comprometernos a servir a nadie más.

Advertimos que en los pueblos que exista Sindicato Agrícola, pueden hacer los pedidos directamente a los mismos, los cuales tienen la obligación de aceptarlos por haberlo así dispuesto el consejero de Agricultura, según se nos ha informado en dicho centro oficial.

Las patatas de montaña son excluidas de dichos pedidos, las cuales deberán ser compradas directamente.

EL SECRETARIADO.

A los sindicatos y pueblos de la comarca

Se ruega a todos los compañeros y entidades que quieran aportar su concurso en comestibles o frutos del campo que lo hagan en la entidad [la Colectivización Agrícola de Valls].

Se trata que la Agrupación «Mujeres Libres», de Barcelona, calle Cortes, 690, teléfono 54569, organice periódicamente envíos de comestibles al frente de Madrid. A falta de otros viveres pueden enviar avellanas, almendras i otros frutos secos.

Mientras subsista la honda preocupación en el sector Centro, mientras se lucha con la bravura que lo hacen las milicias antifascistas, seifa una vergüenza que sufrieran privaciones, que pasaran hambre.

¡Compañeros, sindicatos, militantes, contribuid a esta obra humana!

LA COMISIÓN

Llegiu a la pàgina 2ª l'interessant article de Josep Viadú «La organització Sindical factor revolucionario».

La causa de la Revolució i la franquesa

per Joan Peiró

La causa de la Revolució, com ja he dit altres vegades, no l'afavoreixen ni els lladres ni els assassins. La franquesa en denunciar que hi ha assassins i lladres als rengles revolucionaris, possiblement, pot ésser perjudicial a la causa revolucionària; el que està fora de tot dubte, però, és que el major greuge que hom pot fer a aquesta causa, per al triomf de la qual som molts els que hi posem l'ànima i la vida, és que molts acceptem, amb un silenci vergonyós, la responsabilitat moral d'uns fets que omplen de llot la Revolució i la dignitat dels revolucionaris.

Les essències de la Revolució i la dignitat revolucionària dels qui per la revolució havem emprat tota la nostra existència, exigeixen un desllindament entre el que és revolució i el que és terrorisme. Si alguna vegada el terrorisme ha trobat un justificant, ha estat sempre en els períodes pre-revolucionaris—i encara, quan del terrorisme hom no n'ha fet abús—. És admissible, també, que en esclatar una revolució hi hagi un marge de temps on el terrorisme hi tingui el seu paper, perquè es fa impossible controlar les multituds, quan aquestes es deborden irades per la santa indignació dels greuges soferts. És just que aleshores caiguin inexorablement els qui s'interposin, molt o poc, al pas de la torrentada. El que no és admissible, perquè és indignant i intolerable, és que en ple període revolucionari, quan l'edificació moral ha d'ésser l'inici obligat de la reconstrucció econòmic-social, persisteixi l'imperi del terrorisme. no com element necessari a la Revolució, sinó per al gaudi dels qui, si alguna vegada ho han estat, deixen d'ésser revolucionaris per a caure en la despreciable condició dels lladres i assassins.

Ja sé que als nostres rengles mai no hi ha hagut ni hi haurà la quantitat de lladres i assassins que hi ha als rengles dels facciosos i del feixisme, si és que entre aquest i aquells poden admetre's termes diferencials. el fet, però que als rengles enemics n'hi hagi molts, de lladres i assassins, no és cap raó perquè als nostres rengles pugui haver-n'hi cap. ¿Què hi fa que les hordes feixistes assassinin els pobles en massa? ¿Es que això és un justificant dels assassinats dels qui es diuen revolucionaris i es vanen d'actuar en nom de la Revolució? ¿Què hi fa que aventurers a sou dels militars traïdors i del feixisme robin fins les hosties consagrades? ¿Es això una raó perquè els nostres «revolucionaris» justifiquin llurs robatoris? Si els vertaders revolucionaris caiguéssim en l'aberració de justificar aquests fets, ¿quina diferència hi hauria, entre els feixistes i nosaltres? ¿Quina força moral tindria l'antifeixisme per a conquistar els pobles? ¿Hom pot oferir als pobles una revolució salvadora, amarada de dignitat humana i de principis de redempció social, quan el seu contingut moral, a la vegada que edificat per un noble esperit revolucionari, és desmentit brutalment pels robatoris i pels crims sistematitzats?...

¿Impunisme? Res d'impunisme. Els enemics del poble, a la força cal que siguin afusellats. La justícia revolucionària, però, res no té a veure amb els assassins. L'expropiació a profit de la col·lectivitat, tampoc no té res a veure amb el robatori a profit de l'individu, o d'un grup d'individus.

El petit burgès i el gran capitalista són, fins avui, un producte del medi econòmic-social que vi-

vim, i el fet d'ésser gran capitalista o petit burgès, no vol pas dir que l'un i l'altre siguin enemics del poble. Són senzillament un producte social, igualment que ho és el proletariat, ambdós necessaris en el sistema econòmic, vigent encara. I pel sol fet d'ésser grans capitalistes o petits burgesos, hom ha afusellat molts d'homes que res no tenien a veure amb el feixisme ni amb la subversió que ensangona les terres d'Ibèria, i molts d'aquests homes han estat assassinats després d'haver-los fet lliurar fortes quantitats de diner, les quals quantitats mai no han anat a recolzar la causa de la Revolució i de la guerra, sinó a satisfere el materialisme d'individualitats molt més amorals que els burgesos i capitalistes immolats amb vilesa i amb covardia.

¿Es això el que hom vol que sigui silenciats? Això res no té a veure amb la causa de la Revolució, i això, per tant, als revolucionaris no ens pot mereixer cap consideració.

Si jo vulgués precisar, per ací, desfilarien una renglera de fets concrets on els dissortats que han mort de cara a la paret, portant-los «a fer un passeig», no han tingut de feixistes més que la malvolença dels qui un mal dia rebren un greuge. La venjança personal ha jugat un gros paper en l'afusellament de molts homes, víctimes com el qui més de la reacció i del règim capitalista. Per antipaties polítiques, molts homes d'esquerra han estat immolats vergonyosament, i d'altres foren crivellats a trets, també, perquè un mal dia, per trobar-se sotmesos a servitud econòmica, es veieren forçats a votar a l'amo o al cacic que interessava a l'amo.

A les comarques barcelonines i sobretot a les de Lleida, les disbauxes de sang han estat tan esborronadores, tan injustes i sistemàtiques, que els comitès antifeixistes d'uns pobles han hagut de traslladar-se a altres pobles per tal d'afusellar els comitès locals.

¿I quants són els comitès d'arreu de Catalunya que s'han vist precisats a ordenar l'afusellament dels «revolucionaris» que aprofitaven el moment només que per a robar, unes vegades, i per a assassinar per tal que hom no descobris llurs robatoris, en moltes d'altres?

¿Tenen aquests fets alguna influència moral favorable a la causa de la Revolució? I si malgrat l'actitud digna dels comitès responsables, aquests fets continuen deshonrant la Revolució i sembrant el descontent i l'odi a l'entorn d'ella, ¿en nom de què hom demana que silenciem aquests fets, i amb quines raons hom pot demostrar que, en condemnar-los públicament, es perjudica la causa de la Revolució?

A Maçoró, per exemple, ningú no ignora que a pocs quilòmetres de la nostra ciutat hi ha un poblet i, com a tots, un Comitè antifeixista, un dels caps del qual ha pogut cremar tot el mobiliari de casa seva per a substituir-lo per un altre de sumptuós, producte dels robatoris. Aquest «revolucionari», que es vana d'haver «liquidadat», a Déu i Maria Santíssima, no sols ha fet la «seva revolució» per a fer-se amb un mobiliari propi d'un príncep, sinó també per a arrambar robes, catifes, obres d'art i un joell fantàstic. I tothom que coneix aquest fet escandalós i descarat, el relaciona amb la Revolució, i és tothom que es pregunta si per a arribar a aquestes

Segueix a la pàgina 2